
Reporter: Care sunt provocãrile
pentru o companie micã sau medie pe
piaþa localã de arhitecturã?

Vlad Cojocaru: Ca firmã de arhitec-
turã este foarte important sã vii cu pro-
duse cât mai personalizate, sã îþi creezi
o marcã proprie ºi sã devii astfel credibil
în faþa potenþialilor clienþi. Oamenii îºi
doresc lucrãri care sã îi reprezinte ºi

acestea trebuie personalizate. Fiecare
client în parte este unic.

Piaþa de profil se împarte între firme
care realizezã proiecte personalizate ºi
cei ce fac modele industriale, cum ar fi
un cartier nou. Ca IMM trebuie sã mergi
pe prima niºã. Viziunea unei arhitect
poate fi suficient de puternicã încât sã
îºi facã un nume în piaþã, pe lângã marii

dezvoltatori imobiliari. Dar acesta tre-
buie sã deþinã ºi calitãþi de antrepreno-
riat pentru cã vorbim totuºi de o piaþã
competitivã. În prezent, în þara noastrã
existã birouri de arhitecturã care fac
performanþã ºi multe birouri la început
de drum, încã mediocre. Profesioniºtii
reprezintã cam 3% iar 97% sunt restul.
Din câte am observat, dacã te afli în pri-
mii 20%, îþi permiþi sã ai o opinie publi-
cã, dacã nu, rãmâi în anonimat.

Reporter: Cum a evoluat piaþa loca-
lã de arhitecturã în ultimii ani?

Vlad Cojocaru: Odatã cu criza eco-
nomicã, piaþa de profil s-a contractat
foarte mult. Beneficiarii
serviciilor de arhitecturã
a u r e n u n þ a t s a u a u
suspendat proiectele pe
fondul lipsei resurselor
financiare. Multe firme
de arhitecturã care au
pierdut proiecte s-au
desfiinþat. Înainte de cri-
z ã , o f i r m ã l u c r a l a
trei-patru proiecte con-
comitent. Astãzi, obser-
vãm creºteri mai mult
pe partea de consultan-
þã ºi mai puþin pe partea de contractare
ºi finalizare a proiectelor.

Reporter: Care este profilul persoa-
nelor care apeleazã astãzi la serviciile
unui arhitect?

Vlad Cojocaru: Clienþii cautã servi-
cii de calitate, la un cost cât mai redus.
Aceºtia nu se mai orienteazã atât de
mult spre proiecte noi, ci, mai degrabã,
spre proiecte de reînnoire, proiecte mici
de amenajãri interioare. Oamenii nu
mai au acces la creditare ºi nu dispun de
resursele financiare necesare pentru a
apela la serviciile unei companii de arhi-
tecturã, care nu sunt chiar ieftine.
Totuºi, utilizatorul final devine din ce în
ce mai educat. Acesta se documentea-
zã, citeºte reviste de profil. Dacã oame-
nii sunt mai educaþi, mai informaþi de-
spre acest domeniu, aceºtia vor fi mai
înclinaþi sã apeleze la serviciile unui ar-
hitect. De asemenea, existã ºi mulþi oa-
meni care preferã sã obþinã doar con-
sultanþã în vederea unui proiect de arhi-

tecturã pentru ca ulterior sã îl realizeze
singuri. Putem spune cã într-o anumitã
mãsurã serviciile de arhitecturã s-au ex-
ternalizat. Cetãþenii îºi realizeazã singu-
ri proiectele sau apeleazã la câte un me-
seriaº (n.r. electricieni, instalatori, zida-
ri) pentru lucrãri de reparaþie ºi reînnoi-
re ºi nu neapãrat la o firmã de arhitectu-
rã. Clienþii, indiferent de gradul de edu-
caþie în domeniul arhitecturii, vor con-
strucþii care sã îi reprezinte. De aceea
serviciile de consultanþã au o pondere
foarte mare.

Reporter: Serviciile de consultanþã
sunt contra-cost?

Vlad Cojocaru: În
mod normal ar trebui sã
fie. În vestul Europei,
consultanþa în arhitec-
t u r ã s e p l ã t e º t e . Î n
România, multe firme
preferã sã ofere consul-
tanþã gratuitã pentru
a-ºi dezvolta portofoliul
de clienþi. ªi noi facem
acest lucru. Uneori, însã,
persoanele cãrora le
este oferit acest serviciu
nu merg pânã la capãt

cu încheierea unui contract ºi acest lu-
cru aduce pierderi firmelor de profil.

Reporter: Cum au mers afacerile
pentru Cojocaru Design în ultimii ani ºi
ce perspective aveþi pentru acest an?

Vlad Cojocaru: În ultimii patru-cinci
ani, cifra de afaceri a companiei a scãzut
de patru ori ºi profitul s-a înjumãtãþit.
Dacã înainte aveam venituri de circa
200.000 de euro pe an, azi încasãrile
noastre sunt de circa 50.000 de euro
anual. Profitul reprezenta 30% din veni-
turi înainte de crizã, astãzi rata acestuia
este de circa 15%. Important este cã
ne-am menþinut pe piaþã, pentru cã
ne-am adaptat profilului clientului.

Astãzi executãm orice tip de lucrare ni
se cere, de la amenajãri interioare la
închideri de balcon, de exemplu. Avan-
tajul nostru este cã avem ºi propria fir-
mã de construcþii, STG Construct, ºi
astfel putem realiza atât proiectarea,
cât ºi construcþia efectivã. Arhitectura
îºi menþine însã cea mai mare pondere
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Vlad Cojocaru: “Firmele mici de
arhitecturã trebuie sã-ºi creeze un
brand propriu ca sã fie competitive”

Cea mai mare provocare pentru firmele mici de arhitecturã este crearea unui
brand propriu, susþine arhitectul Vlad Cojocaru, fondatorul ºi mangerul general
al companiei Cojocaru Design. Societatea este specializatã în arhitecturã, proiec-
tare, dar ºi servicii de consultanþã în urbanism, arhitecturã ºi amenajãri interioa-
re. Activitatea companiei se bazeazã pe înþelegerea ºi aplicarea managementu-
lui de resurse culturale, a procedurilor de evaluare a resurselor ºi a dezvoltãrii la
nivel de companie, atât a angajaþilor cât ºi a relaþiilor cu clienþii.

Cojocaru Design are o echipã profesionistã formatã din 10 persoane ºi a reuºit
în ultimii ani sã se numere printre primele 50 de companii din arhitecturã.

Fondatorul ºi mangerul general al societãþii, Vlad Cojocaru, ne-a acordat un in-
terviu cu privire la piaþa localã de arhitecturã, tendinþele în urbanism, profilul
clienþilor, dar ºi afacerile Cojocaru Design.
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în cifra noastrã de afaceri. Suntem opti-
miºti în ceea ce priveºte evoluþia aface-
rii în 2014 ºi avem semnale pozitive din
partea unor potenþiali clienþi. Deºi înca-
sãrile s-au mai diminuat, am reuºit sã
ne extindem afacerea.

Cojocaru Design a pornit de la un sin-
gur arhitect, iar astãzi compania are
deja zece angajaþi.

Reporter: Pe ce segment existã cele
mai mari cereri în piaþa localã?

Vlad Cojocaru: În momentul de
faþã, þara noastrã duce lipsã de spaþii de
birouri. La nivel naþional existã o nevoie
de circa 600.000 de metri pãtraþi de bi-
rouri. Lipsa acestora este sesizabilã ºi în
preþurile practicate pentru închirieri pe
acest segment. Dacã aceastã nevoie ar
fi acoperitã ºi preþul chiriilor ar scãdea.

Reporter: Cum apreciaþi evoluþia
Bucureºtiului în ultimii ani, din punct de
vedere arhitectural ºi urbanistic?

Vlad Cojocaru: Capitala a evoluat
foarte mult de la “cartierele dormitor”
construite în perioada industrialã co-
munistã ºi pânã astãzi. Centrul oraºului
este realizat în proporþie de 80% con-
form celui mai recent Plan Urbanistic
General (PUG). Acum sunt mai mul-
te servicii în cartiere ºi suntem în
mare parte autosustenabili. Acest lu-
cru înseamnã cã nu mai construim decât
dacã este necesar ºi trebuie sã întreþi-
nem construcþiile deja ridicate. Trebuie
menþionat cã Bucureºtiul gãzduieºte
construcþii din toate timpurile, dar îºi
menþine o influenþã bizantinã foarte

mare, fapt pentru care astãzi observãm
o reîntoarecere la acest stil, un pic
oriental. Multe “shaormerii”, de exem-
plu, îºi refac sediile sau construiesc une-
le noi încercând sã aducã orientalul au-
tentic ºi în arhitecturã, nu doar în
mâncare ºi sã îºi creeze astfel o marcã.
Desigur, în urmã cu ceva ani au apãrut
ºi anumite anacronisme arhitecturale,
expresiile unor arhitecþi care au avut ac-
ces la o tehnologie mai avansatã.
Aceºtia au influenþat procesul legislativ
încât sã îi susþinã, dar nu au informat
corespunzãtor cetãþenii asupra aspec-
tului ºi implicaþiilor proiectului final. O
problemã cu care se confruntã în pre-
zent Capitala este numãrul mare de ut-
lizatori ai spaþiului urban, respectiv cir-
ca 4 milioane de oameni. Dintre aceºtia,
foarte mulþi doar uziteazã oraºul, nu
plãtesc taxe, impozite, dar fac mizerie,
consumã. Oraºul devine astfel uzat. Prin
urmare trebuie întreprinse acþiuni de
reînnoire a acestuia.

Reporter: Care sunt tendinþele la ni-
velul întregii þãri?

Vlad Cojocaru: Direcþiile arhitectu-
rale ºi urbanistice ale þãrii au fost stabi-
lite prin Planul Urbanistic General Na-
þional din 2005, la crearea cãruia am ve-
nit ºi noi cu sugestii. Un PUG stabileºte
normele generale de organizare a spa-
þiului într-un mod funcþional. În acelaºi
timp, acestea nasc ºi fenomene sociale
care variazã în funcþie de tipul amenajã-
rii. Unele pot crea conflicte, altele pot
întãri comunitãþile. În aproape zece ani,

doar 15% din plan s-a realizat. E un pro-
cent mic, dar cele mai multe din realizã-
ri se observã în centrele oraºelor. Cred
cã cea mai importanã tendinþã în politi-
cile urbaniste naþionale este cea de eu-
ropenizare. Aceasta presupune ºi o
transformare ºi o adaptare a funcþiei
spaþiului ºi construcþiilor la noile realitã-
þi sociale ºi economice, din þarã ºi din
Europa. De exemplu, în Valea Jiului, s-a
implementat un proiect
de valorificare a zonei
miniere din puncte de
vedere turistic. Econo-
mic, exploatarea cãrbu-
nilor din zonã a eºuat,
aºa cã funcþiunea acti-
vitãþii miniere a fost
schimbatã. De altfel,
dezvoltarea turismului
are un impact impor-
tant asupra planului ur-
banistic atât în mediul
rural, cât ºi în cel urban.
Aº aminti ºi faptul cã România a cheltuit
foarte mulþi bani pentru a se alinia la
standardele europene: am bãgat cablu-
rile sub pãmânt, am fãcut borduri, po-
duri etc. România este una dintre þãrile
cele mai deschise la nou, inclusiv în ur-
banism ºi arhitecturã.

Reporter: În prezent, Ordinul Arhi-
tecþilor din România (OAR) contestã
m o d i f i c ã r i l e p r o p u s e p e l e g e a
350/2001, privind amenjarea teritoriu-
lui ºi urbanismului. Cum vedeþi dumne-
avoastrã aceste modificãri?

Vlad Cojocaru: Noile norme stabi-
lesc modalitãþile de aplicare ale preve-
derilor Legii nr. 350/2001 cu consecinþe
directe asupra proceselor de elaborare,
avizare, aprobare ºi implementare a do-
cumentaþiilor de urbanism de toate ca-
tegoriile. Aceste documentaþii funda-
menteazã procesele de construire ºi in-
fluenþeazã modul de utilizare a terenu-
rilor, calitatea modului de alocare a

acestora ºi, în final, valo-
area proprietãþilor pe
piaþã ºi calitatea zonelor
construite pentru locui-
tori ºi utilizatori. Practic,
o parte dintre aceste avi-
ze ar putea fi acordate
prin acord tacit dupã un
termen limitã de 30 de
zile. OAR considerã cã
acest lucru este inaccep-
tabil deoarece poate de-
schide practica depãºirii
intenþionate a termene-

lor, tocmai pentru a permite unei docu-
mentaþii sã fie aprobate, printre altele.
În opinia mea, legea ar însemna totuºi o
uºurare a birocraþiei ºi ar putea încuraja
dezvoltarea pieþei. Desigur, are ºi minu-
suri, dar în cele din urmã, odatã aproba-
tã în noua formã va trebuie respectatã
de toatã lumea.

Reporter: Vã mulþumesc!
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